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Juhász József 
7 0 éves 

Juhász József Misura Zsuzsával egy régi 
e lőadásban. (Fotó: DM-archívum) 

A héten ünnepelte hetve-
nedik születésnapját Juhász 
József operaénekes, Érde-
mes Művész, a Szegedi 
Nemzeti Színház örökös 
tagja. 

A kiváló tenorista 1931-
ben Somogyhárshegyen 
született, Pécsett és Buda-
pesten zenekonzervatóriu-
mot végzett, évekig Lendvai 
Andor magánnövendéke 
volt. 1956-ban a kaposvári 
Csiky Gergely Színház tag-
jaként kezdte pályáját, majd 
1967-ben szerződött a sze-
gedi operatársulathoz, 
amelynek 1994-ig, nyugdíj-
ba vonulásáig vezető éneke-
se maradt. 

Sokoldalú művésznek is-
merte meg a közönség, hi-
szen egyformán sikerrel 
énekelte az operettbonviván 
és a lírai tenor szerepeket. 
Az Aida Radamesétől a 
Bánk bánon át az Otellóig 
közel negyven operahős so-
rakozott a repertoárján. 
Többször énekelt külföldön 
is, fél Európát bejárta. A vi-
déki színházak mellett a 
Magyar Állami Operaház is 
gyakran hívta vendégszere-
pelni. Különösen, ha valami 

zűrt kellett kezelni. Az is 
előfordult, hogy amikor A 
trubadúr Manricója szerepé-
ben az eredetileg meghirde-
tett Jósé Carreras váratlanul 
lemondta operaházi fellépé-
sét, és egyik pesti énekes 
sem vállalta, hogy a csaló-
dott, dühös közönség előtt a 
színpadra lépjen, a Sze-
gedről ugrasztott tenorista 
mentette meg az előadást. 

A Tisza-parti operafel-
legvárban generációk sora 
tőle hallotta először színpa-
don a legszebb tenor áriákat. 
A már említett szerepein kí-
vül remek Cavaradossi, 
Walter és Riccardo is volt. 
Emlékszem, pályája végén a 
Bajazzók Caniójaként 
mennyire őszinte és meg-
rendítő alakítást nyújtott. A 
pusztító szenvedélyű komé-
diás tragikus figurájába és 
szólamába belesűrítette 
mindazt, amit hosszú művé-
szi pályáján megtanult. 

Miközben jó egészséget 
kívánva köszöntjük Juhász 
Józsefet, magunknak azt kí-
vánhatjuk, mielőbb találja 
meg a szegedi operatársulat 
méltó utódját! 

Hollós! Zsolt 

Warrenné és Szentivánéji álom 

Februári bemutalók 
A péntek i és szombat i 

V e r d i - g á l á r ó l , v a l a m i n t 
a február i ké t bemutató-
ról t a r to t tak tegnap saj-
t ó t á j é k o z t a t ó t a R o y a l 
S z á l l ó b a n a S z e g e d i 
Nemzet i Színház vezető i 
és a p rodukc iók a lko tó i . 

Száz éve, 1901 januárjában 
hunyt el az olasz opera legna-
gyobb mestere, Giuseppe Ver-
di. Halálának 100. évfordulójá-
ról világszerte megemlékeznek 
az operaházak. A szegedi tár-
sulat nagyszabású gálaesttel 
készül, amit a sikeres németor-
szági Strauss-turnéról a napok-
ban hazaérkezett Molnár László 
vezényel majd. Giorgio Press-
burgernek, az Olasz Kultúrin-
tézet igazgatójának, Olaszor-
szág budapesti kultúrattaséjá-
nak annyira megtetszett a gála 
ötlete, hogy maga is eljön Sze-
gedre. Elvállalta, hogy a gá-
laműsor előtt, pénteken 18.45-
kor megnyitja a színház elő-
csarnokában azt a Verdi-kiállí-
tást, amit dr. Gyémánt Csilla 
főiskolai docens, színháztörté-
nész rendez. Giorgio Pressbur-
ger egy olasz baritonistát is 
„beszervezett", Giovanni Mele 
Rigoletto és az öreg Germont 
szólamát énekli a nagyobb jele-
netekből felépített gálaműsor-
ban, amelynek főszereplői a 
szegedi társulat vezető éneke-
sei, valamint két operaházi 
vendégtenorista: Albert Tamás 
és Daróczi Tamás. 

Mint beszámoltunk róla, be-
tegség miatt január 26-a helyett 
február 2-án mutatják be a Ka-
mara-Tantuszban G. B. Shaw 
Warrenné mestersége című 
drámáját. A produkciót Korog-

na i Károly főigazgató-főren-
dező állítja színpadra, aki el-
mondta: eddigi munkái közül 
ez a legnehezebben készülő 
produkció. A címszerepet ját-
szó Fekete Gizi örömtelinek és 
kimerítőnek nevezte a próba-
időszakot. Boldog, mert egy 
olyan szerepet játszhat, amire 
régóta vágyott. A nemzetközi 
bordélyházláncot üzemeltető 
Warrennét kemény és céltuda-
tos vasladyként jellemezte, akit 
mai hús-vér asszonynak szeret-
ne ábrázolni. A leányát, Vivie-t 
alakító Czirják Csilla a Nemze-
ti Színház stúdiójából az ősszel 
szerződött Szegedre, ez az első 
nagy főszerepe. A Frankét ját-
szó Sarádi Zsolt annak örül, 
hogy végre egy olyan figurát 
formálhat meg, aki afféle udva-
ri bolond benyomását kelti. 

Február 9-én a nagyszínház-
ban tartják Shakespeare vígjá-
téka, a Szentivánéji álom alap-
ján készült Britten-opera pre-
mierjét. Oberfrank Péter zene-
igazgató az egyéni látásmódú 
Zsótér Sándort kérte fel a da-
rab színpadra állítására. A da-
rab igazi társulati produkció, 
hiszen csupán két vendég vesz 
részt benne: egy főiskolás alté-
nekesnő, Szolnoki Apollónia, 
aki Oberon eredetileg kontrate-
norra írt szólamát énekli, vala-
mint a Klagenfurtban élő kolo-
ratúrszoprán, Trubin Beáta, aki 
a tündérkirálynő szerepében 
mutatkozik be. Puck szerepét a 
színész Herceg Zsolt alakítja, 
akinek persze nem kell énekel-
nie, hiszen a komponista meg-
hagyta a furcsa manófigurának 
az eredeti Shakespeare-szöve-
get. 

H. Is. 

A szegedi tömegközlekedésről, városházi döntés előtt... 

Trolikkal háborúznak a buszok? 
úthasználat díjként, hanem 
évente több mint 160 millió 
forintot. Ugyanis az üzem-
agyag költségébe literenként 
20 forint éppen utak építésére, 
korszerűsítésére van elkülönít-
ve. Az persze más kérdés, 
hogy ez nem közvetlenül jut el 
az önkormányzatokhoz, ha-
nem az útalap célelőirányzat-
ból kell pályázni e pénzekre. 

- Jó, hogy szóba hozta a 
milliókat. Ismerve az 
üzemanyagárakat, a bu-
szok üzemeltetése nem ol-
csó mulatság. 
- Valóban nem az, de min-

dent összevetve a szegedi bel-
városi forgalomra vásárolt 
gázbuszok üzemeltetési költ-
sége így is csak kétharmada a 
trolikénak és fele a villamo-
soknak. 

- Momentán ez igaz lehet. 
De mindenki tudja: a gáz-
ár napjainkban nem a pia-
ci értéket tükrözi, vagyis 
könnyen megeshet, hogy 
nemsokára, többszöri ár-
emelések után, jóval többe 
kerül majd a gázenergia, 
mint ma. 
- A gáz ára tényleg alacso-

nyabb a világpiaci árnál, s mi 
is úgy számolunk, hogy egy-
két esztendő múlva akár még 
30 százalékkal is többet kell 
majd fizetni a gázért. De senki 
ne higgye, hogy az elektromos 
energia olcsóbb lesz, sőt ott is 
jelentős áremelések várhatóak. 
S árügyben figyelembe kell 
venni még egy várható fejle-
ményt: mivel az Európai Uni-
óban rendkívüli módon támo-
gatják a környezetbarát üzem-
anyagok felhasználást, a Lajtá-
tól nyugatra a gázt nulla szá-
zalékos jövedéki adó terheli. S 
ez fog bekövetkezni náluk is 
2003. január l-jétől. Vagyis 
mai áron számolva egy kilo-
gramm földgáz 23 forinttal 
lesz olcsóbb. Nem véletlenül 
döntöttünk úgy a Tisza Volán-
nál, hogy folytatjuk a gázbu-
szos programot, a ma közle-
kedő 27 gázos járművünk mel-
lé évente 8-10 újat vásárolunk, 
s néhány éven belül Szeged 
tömegközlekedésben csak 
ilyen környezetbarát buszok 
szállítják az utasokat. 

„Lenyelni" 
a konkurenciát? 
- Már ha lesz igény a bu-
szokra. Mert most úgy 
tűnik, soha nem tapasztalt 
konkurenciaharc robban ki 
Szeged két, tömegközleke-
déssel foglalkozó cége kö-
zött. S ugye, azt tudja, hogy 
Tisza Volánt nem kevesen 
azzal vádolják: miközben a 
villamosok és trolik ellen 
küzd, tulajdonképpen nem 
mást akar, mint bekebelez-
ni az SZKT-t, „lenyelni" a 
konkurenciát. 
- Mi nem harcolunk villa-

mosokkal és trolikkal, csupán 
azt szeretnénk elérni, hogy a 
tömegközlekedés fejlesztési 
irányának kijelölésekor a gaz-
daságossági számítások, a 
szolgáltatás minősége, az uta-
zási igények, s ne lobbi érde-
kek döntsenek. Ami pedig a 
bekebelezést illeti: a Tisza Vo-
lán nem akarja megszerezni a 
város tulajdonát képező 
SZKT-s járműparkot. De azt 
igenis állítom, hogy Szeged 
tömegközlekedését jóval ol-
csóbban meg lehetne oldani, 
ha mi üzemeltetnénk az összes 
járatot, legyen szó buszról, 
troliról, vagy villamosról. Az 
erről szóló ajánlatunkat meg is 
tesszük az önkormányzat kép-
viselő testületének - zárta be-
szélgetésünket dr. Szeri Ist-
ván, a Tisza Volán Rt. vezér-
igazgatója. 

Bátyi Zoltán 

M a még lehet vá lasztan i - busz is, v i l lamos is guru l a Tisza Lajos kö rú ton . (Fotó: Miskolczi Róbert) 

hogy bár társaságunk neve va-
lóban szerepel az előterjeszté-
sen, de annak elkészítésbe a Ti-
sza Volán Rt.-t nem vonták be. 
Ez az anyag az SZKT irányító-
inak és a városháza stratégiai 
irodáján dolgozó egyik osztály-
vezetőnek a szellemi terméke. 
Azért hangsúlyozom ezt, mert 
meggyőződésem, hogy Szeged 
város vezetői az előterjesztés-
ben lévő terveket nem támogat-
hatják, hiszen azok nem felel-
nek meg a korábban megfogal-
mazott elveknek, amelyek így 
szólnak: tömegközlekedés fej-
lesztése során a szolgáltatás 
színvonala ne csökkenjen, a 
várost terhelő támogatási költ-
ségek fokozatosan mér-
séklődjenek, miközben a kör-
nyezetszennyezés mértékének 
is csökkennie kell. Hogy miért 
gondolom elhibázottak az 
előterjesztésben összefoglaltak, 
kiderül a közgyűlési anyag ré-
szét képező mellékletből is, 
amelyben társaságunk felvázol-
ta Szeged város helyi közfor-
galmú autóbusz-közlekedésé-
nek tízéves fejlesztési prog-
ramját, s amelyből az előter-
jesztés készítői, furcsa módon, 
semmit nem vettek figyelembe. 
Egyébként azt sem értem, mi-
ért lett hirtelen ilyen sürgős a 
szegedi közlekedés fejlesztésé-
nek megtárgyalása, amikor a 
városházi program szerint e vi-
tára csak későbbi időpontban 
került volna sor, nem kiemelve 
a hálózatból néhány olyan vi-
szonylatot, aminek megváltoz-
tatása csak a Szegedi Közleke-
dési Társaság számra előnyös. 
Magam nem is tudom mással 
magyarázni ezt a sietséget, 
mint azzal, hogy az SZKT-nak 
most nyílik lehetősége általuk 
korszerűnek mondott, tízéves 
trolik és villamosok vásárlásá-
ra. No, meg azzal, hogy a Sze-
gedi Közlekedési Társaság 
napjainkra az optimális üzem-
méret alá esett vissza, nagyon 
veszteséges, ezért új piacokra, 
a mi piacainkra van szükségük. 
És ehhez szeretnék megszerez-
ni mihamarabb tulajdonosuk, 
Szeged város támogatását, 
olyan helyzetet teremtve, 
amely betereli a döntéshozókat 
egy több mint 2 milliárd forin-
tos, önkormányzati büdzsét ter-
helő egyirányú utcába. 

Érteni, de nem 
megérteni 

- Vagyis ön szerint ezért 
szeretne az SZKT új troli-
vonalakat nyitni? 
- Mi másért? Érteni persze 

lehet ezt az elképzelést, csak 
megérteni nem. Ugyanis kap-

Dr. Szeri István ú g y vél i , az SZKT a Tisza Vo lán Rt. 
p iacai t szeretné megszerezni . 

csolódjék be akárhány troli is a 
szegedi közlekedésbe, ezzel 
még a tömegközlekedési háló-
zat racionalizálása nem valósul 
meg. Hogy egy példát is mond-
jak: mi szükség van arra, hogy 
a Tisza Lajos körúton egymás 
mellett guruljanak majd a trolik 
és a villamosok. De ha már a 
Tisza Lajos körút forgalmánál 
tartunk, hadd jegyezzem meg: 
nem csodálom, hogy az SZKT 
éppen itt szorgalmazza a troli-
hálózat kiépítést, hiszen az 
utasszámlálás adatai bizonyít-
ják, itt a legnagyobb a forga-
lom, az itt áthaladó a járatok 
üzemeltethetőek a legnyeresé-
gesebben. Igen ám, de ha a Ti-
sza Volánt megfosztják a hasz-
not hajtó vonalaitól (s most a 
10-es mellett á 20-asra, a 83-
asra, a 22-esre, a 35-ösre és 
35/Y-osra is gondolok), s azok 
megszűnnek, akkor társasá-
gunk hogyan finanszírozza a 
veszteséges elővárosi, csatolt 
települések helyi buszközleke-
dését? Ha az előterjesztés sze-
rint valósulna meg a szegedi 
tömegközlekedés fejlesztése, 
mi kénytelenek lennénk a pe-
remkerületek szolgáltatási szín-
vonalát járatritkításokkal csök-
kenteni. Egyébként a vitára bo-
csátott anyag jelentős átszállási 
többlettel is számol. 

- Ez valóban gondot jelent-
het a Tisza Volán Rt. szá-
mára, de a buszok ellenzői 
is rendelkeznek egy meg-
fontolandó érvvel. Ez pedig 
így szól: a trolik sokkal in-
kább kímélik a környezetet, 
mint az autóbuszok. Már 
pedig Szeged belvárosának 

leginkább tiszta levegőre 
lenne szüksége. 
- Erre először is azt vála-

szolnám: a gázos buszok káro-
sanyag-kibocsátása alig egy ti-
zede a hagyományos buszoké-
nak. Másrészt: a villamos ener-
gia a felhasználás helyszínén 
valóban környezetbarát, de ne 
feledjük el, az áram nagy há-
nyadát nem éppen környezet-
barát, széntüzelésű erőművek-
ben állítják elő. Egyébként pe-
dig, ha a troli annyira gazdasá-
gos és környezetkímélő, mint 
amennyire napjainkban Szege-
den hangoztatják egyesek, ak-
kor vajon a nyugati nagyváro-
sokban, ahol aztán igazán har-
cias környezetvédők küzdenek 
a tiszta levegőért, vajon miért 
csak elvétve találni egy-egy 
trolijáratot? Megmondom: mert 
ott pontos számítások alapján 
derítették ki: a trolik üzemelte-
tése gazdaságtalan, a trolipá-
lyák kiépítése, karbantartása 
sokba kerül, s a trolik környe-
zetet veszélyeztető káros hatá-
sa semmivel sem kisebb, mint 
a hagyományos buszoké, hi-
szen létezik elektroszmog is. 
Emellett egy modem város pol-
gárai már nem viselik el, hogy 
drótokból font „pókháló" ta-
karja el az eget a fejük fölött. 

Nem két fillér 
- Említette a pályát. No, de 
a buszok is használnak 
ilyet - magát az úttestet. 
Annak rendbetétele sem 
két fillérbe kerül. 
- De nem is két fillért fize-

tünk mi be az államkasszába 

B u s z , 
v i l l a m o s , 
netán tro-
l i b u s z ? 
Mégis , mi 
s z á l l í t s a 
Szegeden 
az u taso-

k a t ? Tisza V o l á n v a g y 
SZKT? Esetleg e ké t cég 
egyesül jön és a jövőben 
egy tá rsaságként o ld ják 
meg a szegedi tömegköz-
lekedés összes problémá-
it? Ezekkel a kérdésekkel 
már évtizedek óta foglal-
kozik Szeged város veze-
tése (s v i ta tkoztak éppen 
eleget m a g u k az u tasok 
is), de mindenkinek ked-
vező v á l a s z e d d i g még 
nem s z ü l e t e t t . M a i Í rá -
sunkban dr. Szeri István, a 
Tisza Volán Rt. vezérigaz-
gatója szól arról is, miért 
tart ja rossz ötletnek, hogy 
a j ö v ő b e n a Tisza Lajos 
körúton ne gurulhassanak 
autóbuszok. 

Az elmúlt napok eseményei 
azt sejtetik, hogy a szegedi ön-
kormányzat - legalábbis a 
közgyűlés elé vitt előterjesz-
tésből ez olvasható ki - a busz 
helyett a villamosüzemű közle-
kedést kívánja fejleszteni. Va-
jon milyen érzéssel olvasta dr. 
Szeri István, a buszos társaság 
vezérigazgatója a városatyák 
asztalára letett anyagot? Mit 
szól ahhoz, hogy miközben jó 
egy évvel ezelőtt dr. Bartha 
László polgármester még a 
gázbuszprogram folytatására 
ösztönözte a Tisza Volánt, ma 
már az is kétségessé válik, egy-
általán szükség lesz-e Szeged 
legforgalmasabb buszjáratai-
nak, például a Tarjánból star-
toló 10-eseknek, netán a Északi 
városrészből induló 83-asok-
nak közlekedtetésére. 

Mégis, kinek 
az ötlete? 

- Vezérigazgató úr! Aki ke-
zébe vette az elmúlt heti ön-
kormányzati ülésre készült 
előterjesztést, igencsak 
meglepődhetett. Ugyanis az 
írásbeti anyag elő oldalán 
az áll - az előterjesztést ké-
szítette: Stratégiai Iroda, 
Szegedi Közlekedési Kft. és 
Tisza Volán Rt.. A 
közgyűlés elé szánt anyag 
jövőképe szerint viszont a 
szegedi buszközlekedésre 
visszafejlesztés várna. Eh-
hez adná hozzájárulását a 
Tisza Volán? 
- Természetesen erről szó 

sincs, mindössze az történt, 


